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ADVENT II. VASÁRNAPJA                        C év                    1– 4 oldal 

 

Olv.: Bár 5,1-9 – Fil 1,4-6.8-11 – Lk 3,1-6 

Keresztelő szent János föllépése  
                   

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 

 

Szentmise bevezetése 

 

Az ember, aki fölismeri élete értelmét, 
az a sötétségből a világosság felé indul el! 

Advent erre az elindulásra szólít fel bennünket! 

 

Kedves Testvérek! Sajátos, hogy ezt ebben az összefüggésben hangsúlyozom, mert advent II 
vasárnapján arról van szó: Készítsétek az Úr útját! Az emberek általában arra gondolnak, 
készítsétek az Úr útját, hogy az Úr eljöhessen hozzátok! 
 

Csakhogy ennek az igazi értelme: készítsétek az Úr útját, hogy a világban minél több 
emberhez eljöhessen az Isten! Ennek mi vagyunk a letéteményesei, azok, akik a sötétségből 
kitekintenek, akik fölismerték a fény hívogató erejét! 
 

A világnak erre a világosságra van szüksége! 

 

A mi küldetésünk, 
 hogy ezt a világosságot innen kivigyük és 

ez által készítsünk utat Isten követeiként az emberek felé! 

 

 

Szentbeszéd 

Az ember vágyakozik az üdvösségre! 

 

Kedves Testvérek! A mai adventi vasárnap ezzel a kérdéssel áll mindannyiunk elé: Akarjátok-

e meglátni üdvösségeteket? Isten üzen a próféták által. Isten a szabadító! Nekünk embereknek 
ezen kell elgondolkodni, vágyakozunk-e, akarjuk-e, hogy Isten megszabadítson bennünket 
önmagunktól? Az ember szabadítása abban áll, hogy megváltoztatja a gondolkodását! 

 

Jézus ezzel kezdi igehirdetését: 
Változtassátok meg gondolkodásotokat! 

 

Miért olyan fontos ez? Azért, mert az embernek egyetlen műve a saját élete. Az ember 
legfontosabb feladata, hogy megalkossa ezt a művet! Két napja volt az a sajátos seregszemle, 
a „Príma Primisszima”, amikor olyan emberekkel szembesültünk, akik valami nagyot alkottak 
ebben a világban. Részben az általuk létrehozott e világi kincsekről volt szó. Alapvetően 
ezeknek az embereknek az életművét emlegette mindenki, azok is, akik ajánlották őket, azok 
is, akik vizsgálták életművüket. 
 

Hamvas Béla könyveit ajánlom 
Egész munkálkodásában az ember életművét kutatta. Aki az életművét meg akarja alkotni, 
annak érdemes azokat a könyveket lapozni, amiket Hamvas Béla ajándékul adott nekünk. 
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A megváltás egyetemessége 
Az evangélista fölsorolja a politikai vezetőket, vallási vezetőket. Az akkor ismert világról 
képet alkothatunk. Az embert megváltó Isten, az embernek szabadulást fölkínáló Isten az 
egyetemes üdvözítő szándékát fejezi ki. Az üdvözítő szándék az emberiségnek szól, 
egyetemes! Mit jelent az, hogy Isten emberi történelmünk szereplőjévé lesz? 

 

Külön-külön mindegyikünk életének részesévé lesz Isten! 

Isten így akarja! 

Azért fontos ez, mert ezzel új szemlélet jelenik meg! 

 

A zsidók Istennel való kapcsolata  
Passzív kapcsolat volt. A próféták megismertették a zsidókkal, ki az Isten, milyen az Isten. A 
zsidók Istennel való kapcsolatát ez az egyetlen szempont határozta meg, hogy Istent 
megismerték, értékelték, Istenhez igazodtak. Általánosságban hűségesek voltak az Istenhez, 
néha nem. Amikor hűségesek voltak, akkor Isten ajándékát értékelve jól ment a soruk. 
 

Változtassátok meg gondolkodásotokat  
Jézus ezzel a zsidó mentalitást akarja megváltoztatni. Jézus Krisztus által Isten másfajta 
kapcsolatot akar velünk létesíteni, azt várja tőlünk, hogy más legyen a magatartásunk Istennel 
kapcsolatban, mint amilyen a zsidók magatartása volt. Jézus elhozza nekünk azt, hogy Isten 
bevon minket a programjába! 
 

Isten bevon minket a megváltás tervébe! 

Isten szándékát megismerve, Istennel együttműködve 

aktív szereplőkké legyünk a világ formálásában, alakításában! 

 

Készítsétek az Úr útját 
Hallottuk az evangéliumból, hogy abban az időben, amikor jött a császár, vagy a fejedelem, a 
tartomány vezetője, akkor utat készítettek nekik, - nem olyan utak voltak ezer évvel ezelőtt, 
mint manapság - hogy oda tudjanak érkezni, ahol várták őket. Erre a képre hivatkozva írja az 
evangélista: Készítsétek az Úr útját! Átvitt értelemben, lelki útkészítésről van szó. A kép 
ragyogó, amihez az ember hasonlíthatja lelki programját. Készítsétek az Úr útját, mert el akar 
jönni hozzátok! A völgyek, a hegyek, a kanyargós utak, a göröngyös utak lelki világunkat 
jelenítik meg.  

Lelkünkben kell megoldani  
azt a csodálatos feladatot,  

megteremteni azt a lehetőséget, 
hogy eljöhessen hozzánk az Isten!  

 

Miért? 

Ha eljön hozzánk az Isten,  
akkor átalakulunk, más emberekké leszünk! 

 

Ugyanakkor a felhívás 
Ezeket az utakat mutassuk meg a világban az embereknek! Próbáljunk erre tudatosan 
gondolni, mert az egész adventi gondolkodásunk átalakul, ha ezt komolyan vesszük. Hogyan 
jönnek hozzánk az ismeretek? Televízióban, rádióban, stb. Hogyan érkezik az evangélium? 
Hogyan érkezik Isten üzenete a világba? Valamiképpen általunk, mert az Isten országa 
bennetek van, amit Jézus meghirdetett! Amikor Keresztelő János beszélt Jézusról, akkor azt 
mondta: Köztetek van, de ti nem ismeritek! 
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Isten országa bennetek van! 

Föl kell ismerni mindegyikünknek  
a bennünk lévő Isten országát! 

 

Nem látványosan érkezik! Gondoljunk Szűz Mária fogantatására, csendben jön. Gondoljunk a 
betlehemi születésre. Gondoljunk arra, amit Jézusról írnak: A megtört nádszálat nem töri el. A 

pislákoló mécsest nem oltja ki. Nem hangoskodik a világban, de megjeleníti azokat az 
értékeket, amelyekre az emberiségnek szüksége van. Bennünk van? Isten országa bennetek 
van! Eljött hozzánk „pislákoló” emberekhez, eljött hozzánk törékeny emberekhez. Eljött 
hozzánk - sajnos néha mondhatjuk - nagyra vágyó emberekhez és bennünk van. Ismerjük fel, 
készítsük Isten útját az emberek számára szeretetben, igazságban, békességben.  
 

Ezt a három értéket hozzuk ki a lelkünkből, 
ha ott vannak, az igazságot, a szeretetet, a békességet! 

Ha ezeket meg tudjuk jeleníteni, akkor ez azt jelenti, 
hogy elkészítettük az utat Jézus Krisztushoz az emberek számára! 

 

Az igazság 
Mennyi hazugsággal, mennyi hamissággal, mennyi félrevezető gondolattal szembesülünk nap 
mint nap. Valakinek vállalni kell az emberek felé a hazugsággal, a hamissággal, a 
félrevezetéssel, a különböző praktikákkal szemben az egyértelműséget! 

 

Mi az igazság? Mindezekkel szemben az Isten az igazság! 

 

A szeretet 
Szeretetben készítjük az Úr útját. Ez a másik, amit hangsúlyozok. Annyit hallunk a 
szeretetről, karácsony táján különösen: tegyetek jót! A szeretet vagy cselekvő, vagy nincs! A 
cselekvő szeretet azt jelenti, hogy észrevesszük a másik ember gondját, baját, szükségét.  
 

Egyszerűen segítjük a bajban lévőket! 

 

A békesség 
A békesség azért olyan ritka vendég a közösségeinkben, a világunkban, mert önzők vagyunk, 
túlérzékenyek is, gőgösek is. Bezárkózunk a magunk világába. A békesség ellenségei a 
túlérzékeny, sértődékeny, magukra többet adó emberek. A magány világát jelenítik meg az 
emberek közösségeiben. A gőg, akik csak kritizálni tudnak, akik mindent mindenkinél jobban 
tudnak. Megjelenítik világunkban az ellentéteket. 
 

Külön-külön mindegyikünk lehetősége: 
a békességet megjeleníteni ebben a világban! 

 

Isten azt akarja, 

hogy tevékeny kapcsolatban legyünk vele! 

Tevékeny részvevők legyünk  
a világ megváltásának nagy művében! 

 

Szűzanya igazi nagysága az ő egyértelmű szerepvállalása az emberiség megmentésében. Ezt a 
szerepet szánja nekünk az Isten, hogy útkészítők legyünk az Isten számára az emberek felé. 
Azt jelenti, ha körünkben jól érzik magukat az emberek, akkor megteremtettük az egyszerű 
lehetőséget az emberek számára, mert ebben az esetben fölmerül bennük a kérdés: honnan ez? 
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Adja Isten, hogy minél több ember kérdezze meg, 

amikor Önökkel találkoznak: 
honnan az igazságuk, honnan a szeretetük, honnan a békéjük? 

Istentől, aki megszabadít bennünket! 

 

+  A M E N  + 

 

Szentmise befejezése 

 

Kedves Testvérek! Már advent II vasárnapja van. Hamarosan itt lesz a karácsony. Gondoljunk 

arra, Isten világmegmentő, embermentő programjában társszerepet szán nekünk, erre hív 
minket! Nagyon fontos, hogy ezt tudatosítsuk.  
 

Legyen vége már a passzív Isten-ember kapcsolatnak! 

Isten tényezőként számol velünk! 

 

Néhány nappal ezelőtt a televízióban arról beszéltem, hogy egyedül a kereszténység missziós. 
Minő csoda, hogy a misszió csak Európából indult el a többi földrészre, mert ez volt 
keresztény. Az összes többi földrésznek nincs missziója, csak a keresztényeknek, a keresztény 
Európának. Elvinni az Istennel való találkozás lehetőségét az emberek felé. Az összes többi 
földrészen a kereszténység innen elindulva jelent meg. Érdemes néha erre is gondolni. 
 

Európát tönkre akarják tenni, mert ennek a keresztény üzenetnek az életerejét akarják kioltani! 

Akinek nincs ilyen értékrendje, azzal azt lehet tenni a másik embernek, amit akar. Néha erre 
is gondoljunk különösképpen ezen az adventen, de egyébként is. 
 

Kezemben van Jean - Marie Lustigernek: „Emberhez méltón” - című könyve. Kis 

könyvecske, de lehet, hogy az értékekből kevés is elég. A Máltai Szeretetszolgálat 
karácsonykor mindig kiad egy könyvet. Az ember igyekszik mindig olyan témát választani, 
ami éppen aktuális. Ma Európában az emberi méltóság, az emberhez méltó élet központi 
kérdés. Akik az emberi életről beszélnek, azok az ember méltóságát jelentő értékeket akarják 
megszüntetni!  


